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School of Economics and Management, Tsinghua University

Beijing 100084, China 

Tel: 86-10-6277-2939
chenjin@sem.tsinghua.edu.cn
	
	中国 北京（100084）
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chenjin@sem.tsinghua.edu.cn

	Education
	
	教育背景

	2000
	Visit Fellow, SPRU, University Sussex
	
	2000
	英国苏塞克斯大学科技政策研究中心访问研究员

	1998
	Visit Scholar, MIT Sloan School of Management 
	
	1998
	美国麻省理工学院斯隆管理学院访问学者

	1989-1994
	Ph.D., Zhejiang University 
	
	1989-1994
	浙江大学管理学院，获博士学位

	1985-1989
	BSc., Zhejiang University, 
	
	1985-1989
	浙江大学化工学院，获学士学位

	Professional Experience
	
	工作经历

	
	
	

	2013 - 
	Professor, School of Economics and Management, Tsinghua University; Director, Research Center of Technological Innovation
	
	2013 - 
	清华大学经济管理学院教授，教育部人文社会科学重点研究基地——清华大学技术创新研究中心主任

	2013-2015
	Assistant Dean, School of Economics and Management, Tsinghua University
	
	2013-2015
	清华大学经济管理学院院长助理

	2008-2013
	Executive Vice-President, Undergraduate College and Zhukezhen Honors College, Zhejiang University
	
	2008-2013
	浙江大学本科生院常务副院长，竺可桢学院常务副院长

	2005-2008
	Associate Dean, School of Public Administration, Zhejiang University
	
	2005-2008
	浙江大学公共管理学院副院长

	2006
	Director, Research Center of Science and Education Policy, Zhejiang University
	
	2006
	浙江大学科教发展战略研究中心（教育部战略研究基地）主任

	2005
	Executive Deputy Director, National Institute of Innovation Management, Zhejiang University
	
	2005
	浙江大学创新与持续竞争力研究基地（教育部哲学社会科学创新基地）常务副主任

	2000
	Assistant to the President's Office, Zhejiang University
	
	2000
	浙江大学校长办公室主任助理

	1999
	Professor, School of Management, Zhejiang University, Doctoral Supervisor in 2001
	
	1999
	破格晋升为浙江大学教授， 2001年被批准为博士生导师

	1998
	Associate Director, Center for Innovation and Development, Zhejiang University
	
	1998
	浙江大学创新与发展研究中心副主任

	1995
	Associate Professor, School of Management and Excutive Deputy Director, Institute of Managemet Science, Zhejang University
	
	1995
	破格晋升为浙江大学副教授，并任浙江大学管理科学研究所常务副所长

	1994
	Assistant Professor, School of Management, Zhejiang University
	
	1994
	浙江大学管理学院助理教授

	Professional Activities
	
	学术兼职

	Member, Department of Management, Science of Technology Commission of Ministry of Education

Vice Chairman, Chinese Association of Science of Science and S&T Policy Research
Vice Chairman, China Management Science Society
Chairmen, Brance of Management of Technology, Chinese Society of Technology Economics

Editor-in-Chief, Int. J. of Innovation Studies (IJIS), 

Editor-in-Chief, Int. J. of Knowledge Management Studies (IJKMS)

Co-Editor-in-Chief, Global Transitions
Editor-in-Chief, Innovation and Entrepreneurship Management（《创新创业管理》）

Editor-in-Chief, Evolution and Innovation Economics Review（《演化与创新经济学评论》）

Executive Editor, Tsinghua Business Review（《清华管理评论》）

Member of Advisory Board, Techonolgical Forecasting and Social Change (TFSC)

Member of Advisory Board, Journal of Asia Business Studies (JABS) 
Associate Editor, Technovation
Associate Editor, Int. J. of Technology Marketing (IJTMKT)

Associate Editor, Int. J. of Innovation and Technology Management (IJITM) 

Associate Editor, Int. J. of Entrepreneurial Venturing (IJEV)
Associate Editor, Int. J. of Foresight and Innovation Policy (IJFIP)

Associate Editor, J. of Management Development (JMD) 

Associate Editor, Science of Science and Management of S.& T.（《科学学与科学技术管理》）

Associate Editor, Journal of Industrial Engineering and Engineering Management（《管理工程学报》）
Member of Editorial Board, Academy of Management Perspectives (AMP)

Member of Editorial Board, International Journal of Technology Management (IJTM) 
Member of Editorial Board, Journal of Knowledge Management (JKM)

Member of Editorial Board, IEEE Transactions on Engineering Management (IEEE-TEM)
Member of Editorial Board, Journal of Intellectual Capital (JIC) 
Member of Editorial Board, Frontiers of Engineering Management (FEM) 

Member of Editorial Board, Int. J. of Technological Learning, Innovation and Development (IJTLID)

Member of Editorial Board, Int. J. of Chinese Culture and Management (IJCCM) 

Member of Editorial Board, J. of Chinese Economic and Business Studies
Member of Editorial Board, J. of Zhejiang University SCIENCE
Member of Editorial Board, Studies in Science of Science（《科学学研究》）

Member of Editorial Board, Science Research Management（《科研管理》）

Member of Editorial Board, R&D Management（《研究与发展管理》）

Member of Editorial Board, Science & Technology Progress and Policy（《科技进步与对策》）

Member of Editorial Board, Journal of Systems Engineering（《系统工程学报》）

Member of Editorial Board, System Engineering Theory and Practice（《系统工程理论与实践》） 

Member of Editorial Board, Chinese Journal of Management（《管理学报》）

Member of Editorial Board, Journal of Engineering Design（《工程设计学报》）
Member of Editorial Board, Management Review 《管理评论》）
	
	教育部科技委管理学部委员

中国科学学与科技政策研究会副理事长
中国管理科学学会副会长
中国技术经济学会技术管理专业委员会理事长

《International Journal of Innovation Studies》主编

《International Journal of Knowledge Management Studies》主编

《Global Transitions》联合主编

《创新与创业管理》（CSSCI来源辑刊）主编

《演化与创新经济学评论》（CSSCI来源辑刊）主编

《清华管理评论》执行主编

《Techonolgical Forecasting and Social Change》（SSCI期刊）顾问委员会委员
《Journal of Asia Business Studies》（ESCI期刊）顾问委员会委员
《Technovation》（SSCI期刊）副主编
《International Journal of Technology Marketing》（SSCI期刊）副主编

《International Journal of Innovation and Technology Management》副主编
《International Journal of Entrepreneurial Venturing》副主编
《International Journal of Foresight and Innovation Policy》副主编
《Journal of Management Development》副主编

《科学学与科学技术管理》（CSSCI期刊）副主编

《管理工程学报》（CSSCI期刊）副主编

《Academy of Management Perspective》(SSCI)编委

《International Journal of Technology Management》（SSCI期刊）编委
《Journal of Knowledge Management》（SSCI期刊） 编委
 《IEEE Transactions on Engineering Management》（SSCI期刊） 编委
《Journal of Intellectual Capital》（SSCI期刊） 编委
《Frontier of Engineering Management》编委

《International Journal of Technological Learning, Innovation and Development》编委

《International Journal of Chinese Culture and Management》编委

《Journal of Chinese Economic and Business Studies》编委

《Journal of Zhejiang University-SCIENCE A》（SCI期刊）编委

《科学学研究》编委
《科研管理》编委
《研究与发展管理》编委
《科技进步与对策》编委
《系统工程学报》编委
《系统工程理论与实践》编委
《管理学报》编委
《工程设计学报》编委
《管理评论》编委

	Expertise
	
	专业技能

	Innovation Management, Management of technology, Design of Science and Technology Policy
	
	创新管理、技术管理，科技政策设计

	Research Interests
	
	主要研究领域

	management of technological innovation, Science Technology and Innovation Policy, General Management and Strategic Management, Entrepreneurhsip
	 
	技术创新管理 科技创新政策 一般管理与战略管理, 创业管理

	Courses Taught
	
	讲授课程

	Innovation management, management of technological innovation, management, entrepreneurship 
	
	创新管理、技术创新管理、管理学、创业管理

	Research Projects/Grants
	
	科研项目/经费

	1. National Natural Science Foundation of China: The Breakthrough of “Bottle-neck Technologies” in China: Mechanism, System Design, Organizational Mode, and Policy Research, 2019/06/01-2020/05/31

2. Beijing Philosophy and Social Sciences Project: Research on the Theory and Practice of Scientific and Technological Innovation in China in the New Era, 2018/9/1-2020/9/1

3. National Philosophy and Social Science Foundation of China: Study on the Strategic Comparison and Realization Path of Building a Powerful Country of Scientific and Technological Innovation, 2017/11/15-2020/12/31

4. National Key Technology Research and Development Program of the Ministry of Science and Technology of China: Research on Capacity Building and Performance Evaluation System of Public Cultural Science and Technology Services and Common Technologies, 2015/7/1-2017/12/31.

5. National Philosophy and Social Science Foundation of China: Research on Global Value Chain Development and China's Innovation-Driven Development Strategy, 2015/7/30-2017/12/29

6. Independent R&D Program of Ministry of Education of China: Research on Technology Innovation Strategy with Chinese Characteristics, Client Name: Research Institute of Tsinghua University, 2015-01-01-2017-12-31

7. National Natural Science Foundation of China: The Impact of Heterogeneity of External Innovation Factors on Open Innovation Performance, 2013/01-2016/12

8. Special Program for Research of the Ministry of Science and Technology, China: Research on Policies System in Favor of Innovation Driven during China’s 13th Five-year Plan, 2014/8/28-2014/12/31

9. Development Planning Department of National Development and Reform Commission: Research on Focuses of Strategic Innovation Driven and Construction of the Innovation-oriented during “China’s 13th Five-year Plan”, 2014/5/30-2014/8/29
10. Major Program for the Key Research Base of Humanities and Social Sciences of Ministry of Education: Research on the Strategy and Countermeasures of Building an Innovative Country under the Open Conditions, 2013/1/1-2015/12/31
11. Department of science and technology, Ministry of Education, Research on Top Level Design and Strategic Planning of Organizational System of Research University, 2017/1/1-2017/12/31
12. Research Program for Ministry of Education, Research on Disruptive Technological Innovation Mode in China, 2020/1/1-2022/12/31
13. Research Program for Ministry of Education, Research on the Strategy of Technological Innovation with Chinese Characteristics, 2015/3/2-2017/12/31
14. Chinese Academy of Engineering, Research on the System and Mechanism of Various Subjects' Innovation Based on the Needs of National Strategy, 2020/1/1-2020/12/31
15. Chinese Academy of Engineering, Research on the Breakthrough of “Bottle-neck Technologies”, 2020/1/1-2020/12/31
16. Chinese Academy of Engineering, Research on the Trend of Technological Innovation and the Construction of National Innovation System, 2017/8/1-2018/6/30
17. State Intellectual Property Office, Overall Scheme Design of Collaborative Promotion of Innovation Management Standards and Intellectual Property Management Standards, 2018/12/6-2018/12/31
18. State Intellectual Property Office, International Standards for the Construction of Standardization System of Intellectual Property Rights, 2018/9/25-2018/10/30
19. State Intellectual Property Office, Standardization of Intellectual Property Management Based on the Whole Process of Innovation Management, 2018/1/1-2018/4/30
20. Research Center for State-owned Assets Supervision and Administration Commission of the State Council, Research on Technology R & D Capability of State Holding Listed Companies from the Perspective of Performance, 2019/8/13-2020/2/29
	
	1. 国家自然科学基金委应急管理项目，我国解决关键核心技术“卡脖子”问题的体制机制、组织模式与政策研究，2019/6/1-2020/5/31

2. 北京市哲学社会科学项目，新时代我国科技创新的理论和实践研究，北京市社会科学界联合会，2018/9/1-2020/9/1

3. 国家社会科学基金重大项目，建设世界科技创新强国的战略比较与实现路径研究，全国哲学社会科学规划办公室，2017/11/15-2020/12/31

4. 国家科技支撑计划项目，公共文化科技服务能力建设与绩效评估体系及共性技术研究，科技部-浙江省科技厅，2015/7/1-2017/12/31

5. 国家社会科学基金重点项目，全球价值链发展变化与我国创新驱动发展战略研究，全国哲学社会科学规划办公室，2015/7/30-2017/12/29

6. 教育部自主科研计划项目，具有中国特色的技术创新战略研究，清华大学（自主科研），2015-01-01-2017-12-31

7. 国家自然科学基金面上项目，71272171，外部创新要素异质性对开放式创新绩效的影响机理研究，2013/01-2016/12 

8. 科技部其他专项计划(文科)
，“十三五”有利于创新驱动的政策体系研究，科学技术部，2014/8/28-
2014/12/31

9. 其他部委科技项目(文科)，“十三五”创新驱动的战略重点与创新型国家建设研究，国家发展和改革委员会发展规划司，2014/5/30-2014/8/29

10. 教育部人文社科基地重大项目，开放条件下建设创新型国家的战略和对策研究，教育部社会科学司，2013/1/1-2015/12/31

11. 教育部其他项目(项目部)，研究型大学建设顶层设计和组织制度战略规划研究，教育部科技司
2017/1/1-2017/12/31

12. 教育部自主科研计划，中国情境下的颠覆性技术创新模式研究，教育部，2020/1/1-2022/12/31

13. 教育部自主科研计划，具有中国特色的技术创新战略研究，教育部，2015/3/2-2017/12/31

14. 其他部委科技项目(项目部)，2019 工程院咨询-基于国家战略需求的各类主体融通创新体制机制研究，中国工程院，2020/1/1-2020/12/31

15. 其他部委科技项目(项目部)，2019 工程院咨询院地合作-关键核心技术“卡脖子”问题的突破路径研究，中国工程科技发展战略重庆研究院，2020/1/1-2020/12/31

16. 其他部委科技项目(文科)，技术创新趋势与国家创新体系建设研究，中国工程院，2017/8/1-2018/6/30

17. 其他部委科技项目(文科)，创新管理标准与知识产权管理标准协同推进总体方案设计工作，国家知识产权局，2018/12/6-2018/12/31

18. 其他部委科技项目(文科)，知识产权标准化体系建设国际标准编制相关工作，国家知识产权局，2018/9/25-2018/10/30

19. 其他部委科技项目(文科)，基于创新管理全过程的知识产权管理标准化工作总体规划编制相关工作，国家知识产权局，2018/1/1-2018/4/30

20. 其他部委科技项目(文科)，基于绩效视角的国有控股上市公司技术研发能力研究，国务院国有资产监督管理委员会研究中心，2019/8/13-2020/2/29

	Honors and Awards
	
	荣誉及奖项

	· The Second Prize in 8th Higher Education Outstanding Scientific Research Output Awards (Humanities and Social Science), Ministry of Education, China, 2020, Book: “On Enterprise Innovation Eco-systems”.

· The Second Prize in 15th Philosophy of the Social Sciences Outstanding Output Awards of Beijing, 2019, Book: “On Enterprise Innovation Eco-systems”.

· The 6th Management Science Award (Academic) of China Management Science Society, 2018, Book: “On Enterprise Innovation Eco-systems”.

· The Second Prize in Beijing Higher Education Outstanding Scientific Research Output Awards, 2017, Book: “Innovation Management: Winning Competitive Advantage”. 

· Outstanding Contribution to Chinese Association for Science and S&T Policy Award,2017.

· The Third Prize in 7th Higher Education Outstanding Scientific Research Output Awards (Humanities and Social Science), Ministry of Education, China, 2015, Book: “Collaborative innovation”.
· Changjiang Distinguished Professor, 2014.
· The Third Session of Chinese Publishing Government Nomination by the State General Administration of Press and Publication, Radio and Television of the People's Republic of China, 2013, Book: “To Leverage Innovation Capabilities of Chinese Small & Medium-Sized Enterprises by Total Innovation Management”. 
· The Second Prize in Scientific and Technological Award of Zhejiang Province, 2011, Book: “Research and evaluation based on generation structure algorithm”.  
· The Third Prize in 4th National Education of Science Outstanding Scientific Research Output Awards, 2011, Discipline Converging and Construction of Platform Innovation.

· The Second Prize in Zhe Jiang Province Higher Education Outstanding Scientific Research Output Awards, 2010, Book: “Explorative learning and exploitative learning: Dynamic Collaborative Model”.

· The Second Prize in 15th Higher Education Philosophy of the Social Sciences Outstanding Output Awards, 2009, Book: “Toward Autonomy: Zhejiang's Industry and Scientific and Technological Innovation”.

· The Second Prize in 5th Higher Education Outstanding Scientific Research Output Awards, Ministry of Education, China, 2009, Book: “Total Innovation Management: Theory and Practice”.

· Scientific and Technological Award of Zhejiang Province, 2008, Book: “Total Innovation Management: Theory and Practice”.  

· Certificate of Honor from Office of National Medium- to Long-Range Program for Scientific and Technological Development Leading Group, 2004.

· May 4th Youth Medal of Zhejiang Province, 2004

· Model of “Three Aspects of Education", Zhejiang Province, 2004

· The Second Prize in 10th Philosophy of the Social Sciences Outstanding Output Awards of Zhejiang Province, 2002, Book: Sustainable Development: Analysis of Enterprise Technology Innovation, 2002.

· 151 Talents Project, 2002.
· State Council Expert for Special Allowance, 2000.
	
	· 2020年获第八届高等学校科学研究优秀成果奖（人文社会科学）二等奖（成果名称：《企业创新生态系统论》）

· 2019年获北京市第十五届哲学社会科学优秀成果奖二等奖（获奖成果：《企业创新生态系统论》）

· 2018年获中国管理科学学会第六届管理科学奖（学术类）（获奖成果：《企业创新生态系统论》）

· 2017年获北京市高等教育教学成果奖二等奖（成果名称：《创新管理：赢得持续竞争优势（第二版）（教材）》）

· 2017年获中国科学学与科技政策研究会首届杰出贡献奖

· 2015年获第七届高等学校科学研究优秀成果奖（人文社会科学）三等奖（成果名称：《协同创新》）

· 2014年获聘教育部长江学者特聘教授

· 2013年获第三届中国出版政府图书奖提名奖（成果名称：《运用全面创新管理提升中国中小企业的创新能力》）；

· 2011年获浙江省科学技术奖二等奖（成果名称：《基于代结构算法的研究评价研究》）；

· 2011年获第四届全国教育科学研究优秀成果奖三等奖（成果名称：《学科会聚与创新平台构建》）；

· 2010年浙江省高校“三育人”标兵；

· 2010年获浙江省高等学校科研成果奖二等奖（成果名称：《探索性学习和挖掘性学习：动态协同模式研究》）；

· 2009年获第五届教育部高等学校科学研究优秀成果奖二等奖（成果名称：《全面创新管理：理论与实践》）；

· 2009年获浙江省教学成果奖一等奖（成果名称：《研究型大学学生国际化培养模式及其运行机制的创新与创建》）；

· 2009年获浙江省教学成果奖二等奖（成果名称《本科生荣誉学院制度建设的》探索与实践）；

· 2009年获浙江省第15届哲学社会科学优秀成果奖二等奖（成果名称：《走向自主：浙江产业与科技创新》）；

· 2009年入选国家“百千万人才工程”

· 2008年获浙江省科学技术二等奖（项目名称：《全面创新管理：理论与实践》）；

· 2008年获浙江省第十四届哲学社会科学优秀成果一等奖（著作：《正在爆炸——R&V：一个整合全球资源的中国自主创新案例》）；

· 2006年浙江省高等学校科研成果奖一等奖（项目名称：研究型大学学科组织创新研究）；

· 2004年国家中长期科学和技术发展规划领导小组办公室颁发科研贡献荣誉证书；

· 2004年浙江省五四青年光荣称号；

· 2004年浙江省高校“三育人”标兵；

· 2002年获浙江省第十届哲学社会科学优秀成果著作类二等奖（专著：《永续发展——企业技术创新透析》）；

· 2002年入选新世纪151人才；

· 2000年获国务院政府特殊津贴；

· 2000年获教育部第八届霍英东教师奖

	Publications
	
	发表成果

	· Journal Articles
	
	· 期刊论文

	International Journal in 7 Years
1. Chen, J., Su, Y.S., de Jong, J.P., & von Hippel, E. (2020). Household sector innovation in China: Impacts of income and motivation. Research Policy, 49(4), 103931.

2. Chen, J., Burgelman, R.A., Li, J., Hang, C.C., & Zheng, G. (2020). Leading for constructive innovation: Preliminary evidence from China. Journal of Engineering and Technology Management, 57, 101588.

3. Chen, J., Wang, L., & Qu, G. (2020). Explicating the business model from a knowledge-based view: nature, structure, imitability and competitive advantage erosion. Journal of Knowledge Management, 25(1), 23-47.

4. Jia, X., Cusumano, M., Chen, J. (2020). Multisided Platform Research over the Past Three Decades: A Bibliometric Analysis. International Journal of Technology Management. (Accepted, forthcoming)

5. Yin, X., Chen, J., & Li, J. (2019). Rural innovation system: Revitalize the countryside for a sustainable development. Journal of Rural Studies. doi:10.1016/j.jrurstud.2019.10.014 (In Press) 

6. Zheng, L., Ren, J., Cao, L.K., Li, X.B., Yin, X.M., & Chen, J. (2020). Homophily or Complementarity? Co-investment Partner Choice of Chinese Venture Capital Firms. Management and Organization Review. (Accepted) 

7. Chen, J., & Liu, Y. (2020). ‘Take the Essence, Discard the Dregs’: A Perspective on Blockchain Technology in China. Management and Organization Review, 16(1), 203-209.

8. Chen, J., Yin, X., & Li, J. (2020). Firm innovation system: Paths for enhancing corporate indigenous innovation capability. Frontiers of Engineering Management, 7(3), 404-412.

9. Chen, J., Han, L., & Qu, G. (2020). Citizen Innovation: Exploring the Responsibility Governance and Cooperative Mode of a “Post-Schumpeter” Paradigm. Journal of Open Innovation: Technology, Market, and Complexity, 6(4), 172.

10. Wu, H., & Chen, J. (2020). International ambidexterity in firms' innovation of multinational enterprises from emerging economies: an investigation of TMT attributes. Baltic Journal of Management, 15(3), 431-451.
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